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El teòleg Jesús Martínez
analitzarà l'Església
d'Alemanya a la Tribuna Joan
Carrera

Catalunya Religió Dj. 25/05/2023

Jesús Martínez Gordo | Tribuna Joan Carrera

CR |  El teòleg i escriptor, Jesús Martínez Gordo, serà el convidat de la nova edició
del col·loqui 'Tribuna Joan Carrera'. El professor parlarà sobre el 'El camí sinodal
alemany i el sínode mundial de bisbes: què està en joc?'. Catalunya Religió és una
de les entitats convocants d'aquesta conferència que tindrà lloc el 15 de juny.

https://www.catalunyareligio.cat/
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Aquest cop, serà en un format de un dinar-col·loqui al restaurant Pomarada de
Barcelona. Per a poder participar-hi cal inscriure's prèviament.

Jesús Martínez Gordo és catedràtic emèrit de Teologia de Vitòria, professor de
Cristianisme i Justícia, capellà de l'equip ministerial de la unitat pastoral de Basauri
(Bizkaia). Ha estat professor de teologia a Bilbao, Sant Sebastià i Nàpols. Ha publicat
darrerament els llibres 'La conversión del papado y la reforma de la Curia vaticana',
'Estuve divorciado y me acogisteis', 'Ateos y creyentes. Qué decimos cuando
decimos Dios'. Analitza, sense pèls a la llengua, l'actualitat eclesial mundial amb una
mirada lúcida, irònica i profunda. A la tribuna parlarà sobre el camí sinodal alemany
i el sínode mundial de bisbes. Serà presentat per María José García-San
Pedro, doctora en Educació, directora acadèmica del Màster d'Investigació
Educativa de la Universitat Internacional de la Rioja, salesiana cooperadora. 

Una vintena d'entitats convocants
La Tribuna Joan Carrera és una iniciativa conjunta del Grup Sant Jordi de Defensa i
Promoció dels Drets Humans i el diari El Punt Avui. I té per objectiu recollir i
actualitzar les inquietuds constants en la trajectòria del bisbe Joan Carrera: la
situació actual del cristianisme a Europa i al món com a fet religiós, difondre les
experiències de diàleg, comunicació i participació social i, en definitiva, potenciar la
presència del fet religiós en la nostra societat catalana. Entitats i institucions
eclesials s’han adherit a aquesta iniciativa com a convocants i ja en són una
vintena: la productora Animaset, el Consell de Laics dels Caputxins de
Catalunya, Cristianisme al segle XXI, Cristianisme i Justícia, el grup Effathà-
cristiansdebase.cat, els Equips de Pastoral de la Política i la Comunicació, El Pregó, la
Fundació Albert Bonet, la Fundació Casa de la Misericòrdia, la Fundació Catalunya
Religió, la Fundació Centesimus Annus, la Fundació Escola Cristiana de Catalunya,
la Fundació Joan Maragall, la Fundació Pere Tarrés, el Grup Cristià del Dissabte
provinents del País Valencià, el Grup Sant Jordi de Defensa i Promoció dels Drets
Humans, Justícia i Pau, la Lliga Espiritual de la Mare de Déu de Montserrat, Santa
Anna - Hospital de Campanya i la Unió de Religiosos de Catalunya. “Hem estat
capaços de sumar sinergies”, valoren els impulsors de la iniciativa.

Joan Carrera (1930-2008) concebia l’eclesialitat en diàleg amb la societat. Per això
sempre estava disponible per participar en debats, tertúlies, trobades i d’aquí naixia
la seva preocupació per impulsar uns mitjans de comunicació cristians que
oferissin una paraula serena i esperançada a la societat. La seva preocupació política

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSc1mWE6Ey0hhz8iyEX1lFmCFHZKkQaB6NmqaZY9EZnyHMHRiQ/viewform
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partia d’aquestes mateixos principis convençut del servei que podien fer a la
societat les aportacions de l’humanisme cristià.

Acció Social, Actes, Societat, Teologia, Barcelona,

Tribuna Joan Carrera, Grup Sant Jordi, Jesús Martínez Gordo

https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/accio-social-1
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https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/societat-1
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/teologia-2
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https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/tribuna-joan-carrera
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El teòleg i escriptor Jesús
Martínez Gordo serà el
convidat de la cinquena
edició de la Tribuna Joan
Carrera, una iniciativa del
Grup Sant Jordi pels
Drets Humans i El Punt
Avui. El tema d’aquesta
nova sessió –que es farà el
proper dia 15 durant un
dinar col·loqui en un cèn-
tric restaurant de Barce-
lona, com és habitual– se-
rà l’anàlisi del sínode i, en
concret, com el viu el cato-
licisme alemany. El títol
de la conferència serà El
camí sinodal alemany i el
sínode mundial de bisbes:
què està en joc?

RELIGIÓ

lesiana cooperadora.
La darrera convidada

de la Tribuna Joan Carre-
ra, que va aixecar una
gran expectació, va ser la
religiosa francesa Natha-
lie Becquart, sotssecretà-
ria del sínode dels bisbes i
una de les dones amb més
poder al Vaticà. Va parlar
del lideratge de les dones

El teòleg Martínez Gordo parlarà a la Tribuna
Joan Carrera de què està en joc en el sínode

Catedràtic emèrit de
teologia de Vitòria, profes-
sor de Cristianisme i Jus-
tícia, capellà de l’equip mi-
nisterial de la unitat pas-
toral de Basauri (Bizkaia),
Jesús Martínez Gordo ha
estat professor de teologia
a Bilbao, Sant Sebastià i
Nàpols.

Habitualment, el convi-
dat de la Tribuna Joan
Carrera sempre el presen-
ta alguna persona de relle-
vància relacionada amb
l’Església. En aquest cas,
la presentanció la farà Ma-
ría José García-San Pe-
dro, doctora en educació,
directora acadèmica del
màster d’investigació edu-
cativa de la Universitat In-
ternacional de la Rioja i sa-

en l’Església i al món.
La Tribuna Joan Carre-

ra, que pren el nom i ho-
menatja Joan Carrera,
que va ser bisbe auxiliar
de Barcelona, té l’objectiu
d’analitzar la situació ac-
tual del cristianisme a
Europa i al món i ser punt
de trobada d’entitats de
base cristianes de Catalu-
nya de caire progressista i
catalanista. En les ante-
riors ocasions i a més a
més de Becquart, la Tribu-
na també ha convidat l’ar-
quebisbe de Rabat, el sale-
sià de Badalona Cristóbal
López, el filòsof Wilhem
Danca, degà de la Facultat
de Teologia de Bucarest, i
l’arquebisbe de Lima, Car-
los Castillo. ■

Mireia Rourera
BARCELONA

15.06.23
Se celebra la cinquena edició
de la Tribuna Joan Carrera, en
un dinar col·loqui al restau-
rant Pomarada.

El teòleg Jesús Martínez Gordo, proper convidat de la
Tribuna Joan Carrera ■ EPA
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Jesús Martínez: “En el Sínode
alemany els bisbes han triat
escoltar el Poble”

Catalunya Religió Dl. 12/06/2023

Jesús Martinez Gordo

GLÒRIA BARRETE –CR |  Cisma a l’Església catòlica alemanya? Desautoritzacions del
Vaticà a la Conferència Episcopal Alemanya? Trencament doctrinal? Totes aquestes
qüestions fa un temps que envolten l’Església alemanya a causa de la celebració del
seu Camí Sinodal. Què està passant a l’Església d’Alemanya? D’on provenen
aquestes friccions i quina és la repercussió del procés sinodal que han engegat allà?

https://www.catalunyareligio.cat/
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Parlem de tot això amb el teòleg Jesús Martínez Gordo. Serà el proper convidat de la
Tribuna Joan Carrera que se celebrarà el dijous 15 de juny a Barcelona.

Com sorgeix el Sínode Alemany, en quin context eclesial?
L'origen del sínode alemany està en el descobriment dels casos de pederàstia l'any
2014. Del 2014 al 2018 la premsa alemanya comença a treure casos de pederàstia en
els col·legis i els centres religiosos d'Alemanya i la causa adquireix unes dimensions
escandaloses. Després de quatre anys, la Conferència Episcopal Alemanya pren una
decisió important, encarregar a tres universitats alemanyes una recerca externa i
independent sobre els casos de pederàstia des del final de la Guerra Mundial, i fins
al 2014. La recerca es realitza durant quatre anys amb un equip interdisciplinari i
amb accés a tota la documentació que les diòcesis alemanyes els proporcionen dels
seus arxius. Al cap de quatre anys de recerca, presenten un informe, conegut com
l'informe MHG, que pren les inicials de les tres universitats. En aquest informe, que
està també traduït a l'espanyol, es donen les xifres de la recerca i s'ofereixen algunes
consideracions, però sobretot un diagnòstic sobre l’Església catòlica d’Alemanya.

Quin diagnòstic fa l’informe?
En aquell temps es parlava a Alemanya de quatre mil casos de pederàstia. L’informe
posa de manifest que això ha estat possible perquè l'Església té una estructura que
ha possibilitat la pederàstia. Un problema sistèmic estructural de l'Església a
Alemanya que s'ha donat perquè ha estat més important salvaguardar el bon honor
de l'Església que l'atenció a les víctimes, i el que s'ha fet ha estat tapar l'assumpte.
L’informe reconeix que l'Església té una manera d'organitzar el poder que confereix
al sacerdot o al religiós un plus de poder, que li revesteix d'una certa aurèola
d’intocabilitat. Tot això sortia en l'informe, així com el tema de la moral sexual de
l'Església que no va d'acord amb la de la societat actual. Després apareix una altra
qüestió connectada amb aquestes dues, i és que si hi ha un problema sistèmic, cal
canviar el model de ministeri ordenat i de poder. L’informe també destacava que
era crucial que en cada diòcesi es fes el que anomenaven una ‘reavaluació’ per saber
si veritablement hi havia més casos. Es descobreixen així molts més, fins a uns sis
mil casos de pederàstia.

I davant d’això, què fan els bisbes alemanys?

https://www.catalunyareligio.cat/ca/teoleg-jesus-martinez-analitzara-esglesia-alemanya
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Un dels punts de conflicte entre l'Església alemanya i el Vaticà, i el mateix Papa
Francesc, és que el Papa diu que l'Església del futur serà sinodal o no serà. En el cas
alemany els bisbes es plantegen com afronten aquest problema que els presenta
l'informe MHG. En un primer moment, en la primera assemblea que tenen després
de la publicació de l'informe el 2018, l’estudien i es terroritzen pel que ha passat. És
llavors quan fan una mena de rentada de cara, consultant a experts, revisant els
plans de formació en seminaris, etc.

I no va ser suficient?
No! A Alemanya, a diferència d'altres esglésies europees i del món, existeix un laïcat
molt potent i molt ben organitzat, anomenat ZDK, que representa a tots els
moviments de laics i consells pastorals. Té una grandíssima autonomia respecte a la
Conferència Episcopal. El ZDK llegeix també l'informe MHG i el contrasta amb les
decisions que en primera instància els bisbes han fet i diuen, ‘això no pot ser així,
aquí hi ha un problema sistèmic i s'ha d'afrontar amb radicalitat i coherència’.
Treuen aleshores un manifest molt contundent on exigeixen que es destrueixi el
poder autoritari, monàrquic i medieval de l'Església, així com altres elements que
exigeixen canviar. I això, demanen, ho ha de fer tothom, bisbes i laics. L'any 2019 els
bisbes alemanys prenen una decisió sobre aquest tema, posar en marxa un camí
sinodal alemany vinculant. No parlen de sínode, sinó de camí sinodal, i parlen de
vinculant. Dos cavalls de batalla, les dues grans novetats de l'experiència alemanya
respecte al sínode mundial.

No volien posar en marxa un sínode?
No, perquè segons el codi de dret canònic en la celebració dels sínodes està tot lligat
i ben lligat. Ja es va celebrar un sínode el 1971 i encara estan a Alemanya esperant de
Roma autoritzacions per a algunes coses que mai han arribat. En el camí sinodal
redacten els seus propis estatuts i el seu propi reglament intern. Aquest sínode està
estructurat amb una presència del ZDK, els laics, també dels sacerdots i tots els
bisbes. Convé saber que vinculant ho és per a tots. En el sínode canònic el que es
diu al Sínode es queda al Sínode, d’alguna manera. I vinculant per als alemanys vol
dir que com el Poble de Déu és infal·lible quan creu, vol dir que ha de ser escoltat i
que s'ha de tenir en compte.

I com s'implementa això?
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Perquè un text o una proposta sigui aprovada en el camí sinodal alemany es
requeriran dos terços, majoria qualificada, de tot el camí sinodal, i alhora també es
requereix que els bisbes presents aprovin el text amb dos terços també, amb
majoria qualificada. Això entenen per vinculant. Això es va decidir l'any 2019 a la
llum de l'informe MHG i per l'experiència ‘d'aixecada de camisa’ que van sentir en el
sínode del 1971. El setembre de 2022 es va celebrar l'última sessió del camí sinodal
alemany, però tenen pendent la sisena assemblea que la celebraran l'any 2026 per
avaluar el nivell de compliment dels acords. Llavors serà el més interessant, que
està encara per venir.

Ho faran anys després del Sínode mundial del 23-24?
Sí. Una vegada es coneguin les decisions del sínode mundial hi haurà un moment
en el qual l'Església alemanya tornarà a ajuntar-se per avaluar la implementació del
camí sinodal. I esperem que siguin palmes de festa i no crits i murmuris!

És una rebel·lió contra el Vaticà?
Tothom sap que si no tens problemes amb el Vaticà, els tindràs amb els feligresos,
es tracta al final de triar el problema. Dels 27 bisbes alemanys, 5 no estan d'acord
amb aquest camí. 22 han preferit tenir problemes amb el Vaticà i 5 han preferit tenir
problemes amb els feligresos. Això fa que el panorama, des d'un punt de vista
periodístic, es posi molt interessant, dit sigui de pas.

Hi ha experiències a l'Església d'altres sínodes vinculants com l'alemany?
Sí, a les esglésies catòliques d'Orient. Hi ha dos codis de dret canònic a l'Església
catòlica, el llatí que té un model d'exercici de l'autoritat monàrquic i absolutista, i el
de les esglésies catòliques d’Orient on hi ha una sinodalitat que s'apropa molt al
model alemany. Totes les esglésies parlen, dialoguen i prenen decisions
sinodalment. Són esglésies minoritàries, petites, però esglésies que venen del
primer mil·lenni, les més originals. Un altre punt semblant passa a les esglésies
ortodoxes, que no són catòliques però són cristianes. Hi ha una experiència de
sinodalitat molt rica en el món cristià. On no existeix aquesta experiència de
sinodalitat és en el món llatí.

El sínode mundial llavors no servirà per a res?
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Sí home! Ens permetrà prendre el pols de quina és la situació de l'Església en l’àmbit
mundial. L'Església no és una trainera que navega pel Cantàbric a l'estiu. Els
campionats de traineres les guanya el primer que passa més ràpidament la boia a
l’aigua. L'Església no és una trainera de 15-20 persones, és un transatlàntic i els
canvis de rumb requereixen un arc de moviment molt llarg. A mi em sembla que si
Francesc duu a terme el sínode de la manera que ha estructurat -ho sabrem
segurament al setembre d'enguany- pot succeir que faci el mateix que va fer en
2014 i 2015.

Què va fer aleshores?
El text aprovat el 2014 va tornar a l'any 2015 per treballar-se i a conseqüència d'això
va aparèixer l'exhortació ‘Amoris Laetitia’ que va obrir la porta a parlar de molts
temes de moral sexual. Ens trobaríem llavors amb un model de funcionar a
l'Església que ja ha estat assajat, a l'Església estatunidenca en la dècada dels
vuitanta i noranta.

Penalitzarà el Vaticà en uns anys a Alemanya amb bisbes que tinguin
l'encàrrec d'erradicar la sinodalitat allà?
Passa sovint. Aquí a Bilbao fa trenta anys que patim penalitzacions! Al final cada
bisbe fa les seves opcions. Cal preguntar-se sovint amb qui vols estar, amb la teva
diòcesi o amb la teva carrera i la cúria vaticana? Ara, cal recordar que l'elecció de
bisbes a Alemanya no és l'habitual d'aquí. I com ja deia Tarancón, els bisbes
espanyols tenen torticolis de mirar a Roma i no al Poble de Déu.

Vol dir que els bisbes alemanys han triat estar amb el poble alemany?
Sí. S'han adonat que el problema de la pederàstia té unes dimensions estructurals
impressionants. Que aquest assumpte no poden resoldre'l sols, que requereixen el
suport de tot el Poble de Déu. Hi ha una estampida de gent de les esglésies. L'única
manera de detenir aquesta hemorràgia és fer una nova Església i entendre el poder i
l'autoritat d'una nova manera. I això ho han de fer amb el laïcat. Parlem de fer un
govern i impartir magisteri de manera corresponsable.

Papa Francesc, Episcopat, Societat, Altres, Vaticà,

Tribuna Joan Carrera, Jesús Martínez Gordo, Sínode, Alemanya
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El teòleg Jesús Martínez
espera la celebració d’un
Concili Vaticà III sobre el
poder papal

Catalunya Religió Dj. 15/06/2023

ANIMASET |  El teòleg i escriptor Jesús Martínez Gordo ha augurat en la cinquena
edició de la Tribuna Joan Carrera que hi haurà un Concili Vaticà III o un sínode
ampliat que tractarà sobre el poder del Papa. Ha dit que el punt de partida hauria de
ser “el reconeixement del Concili Vaticà II que tot el poble de Déu és infal·lible quan
creu i, per tant, que tots els batejats participem en el govern de l’església”. 

https://www.catalunyareligio.cat/
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Durant les preguntes posteriors al seu parlament sobre el camí sinodal alemany i el
sínode mundial de bisbes, ha dit que un nou concili hauria de rellegir el Concili
Vaticà II des de sí mateix, donant per superat el Concili Vaticà I. Després de dir que
considera que convindria un possible Concili Vaticà III, ha reconegut que “potser
seria molt costós, probablement seria suficient un sínode ampliat de tot el poble de
Déu”.

Durant el torn de preguntes, ha afirmat que no és veritat que els bisbes alemanys
hagin demanat la supressió del ministeri ordenat, sinó que “en reclamen una revisió
a fons per evitar-ne una sacralització que signifiqui revestir-lo d’un poder que
sembla intocable”.

Preguntat per si preveu que hi pugui haver una ruptura dels bisbes alemanys,
Martínez Gordo considera que cal preguntar-se qui trenca què i quin és el concepte
d’unitat existent. Ha conclòs que més que una ruptura de la unitat, els bisbes
alemanys volen “un model de baix a dalt, mantenint la unitat de fe i la comunió
eclesial”.

Martínez ha estat presentat per María José García-San Pedro, doctora en Educació,
directora acadèmica del Màster d'Investigació Educativa de la Universitat
Internacional de La Rioja, salesiana cooperadora. García-San Pedro ha destacat la
capacitat del teòleg per explicar i trobar a Déu en el moment actual, els reptes de la
societat i la transcendència, subratllant la seva capacitat d’acollida i de crear un
clima de reflexió i diàleg. 

Professor, teòleg i escriptor
Jesús Martínez Gordo és catedràtic emèrit de Teologia de Vitòria, professor de
Cristianisme i Justícia, capellà de Basauri (Bizkaia). Ha estat professor de teologia a
Bilbao, Sant Sebastià i Nàpols. Ha publicat darrerament els llibres La conversión del
papado y la reforma de la Curia vaticana, Estuve divorciado y me acogisteis, Ateos y
creyentes. Qué decimos cuando decimos Dios, on analitza l'actualitat eclesial. 

MARTÍNEZ GORDO CONSIDERA QUE CAL PREGUNTAR-SE
QUI TRENCA QUÈ I QUIN ÉS EL CONCEPTE D’UNITAT
EXISTENT
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La Tribuna Joan Carrera és una iniciativa conjunta del Grup Sant Jordi, del diari El
Punt Avui i d’una vintena d’entitats i institucions eclesials. L’objectiu d’aquests
col·loquis és analitzar la situació actual del cristianisme a Europa i al món, difondre
les experiències de diàleg, comunicació i participació social i, en definitiva,
potenciar la presència del fet religiós en la societat catalana.

Papa Francesc, Societat, Vaticà,

Tribuna Joan Carrera, Jesús Martínez Gordo, Sínode 2024, Sínode alemany
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https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/sinode-2024
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Sant Pau, K. Rahner i J.
Martínez Gordo: una Església
per al s. XXI

Per Montserrat Boixareu . dg. 18/06/2023
a Obaudire

En algun moment els teòlegs han situat l’origen de l’Església no amb l’aparició de les
primeres comunitats cristianes sinó al peu de la Creu. Poc abans de morir, Jesús fa
de Maria, la seva mare, la mare de Joan, i ens diu l’evangelista que des d’aquell
moment el deixeble acollí Maria a casa seva. Sembla, doncs, que Jesús pot morir en
pau perquè la seva Església ha quedat instituïda. L’Església que salva perquè sap
acollir el Crist, de manera que en l’acolliment transformi i cristifiqui la vida de cada
cristià. Així de fàcil i així de difícil.

Al s. I sant Pau ens apropa d’aquesta manera a l’Església:

“En un cos hi ha molts membres, i no tots tenen la mateixa funció; també nosaltres,
que som molts, units a Crist formem un sol cos i som membres els uns dels
altres. Tenim dons diferents, segons la gràcia que hem rebut. Si és el do de profecia,
exercim-lo d’acord amb la fe; si és el de servei, exercim-lo servint; si és el d'ensenyar,
ensenyant; si és el d’exhortar, exhortant. El qui reparteix les almoines, que ho faci
amb senzillesa; el qui presideix, que sigui sol·lícit; el qui fa obres de misericòrdia,
que les faci amb alegria.” (Rm 12, 4-8)

L’Església és el Crist en l’apòstol Joan que acull Maria, mare de Jesús, a casa seva.
L’Església, en sant Pau, és el cos de Crist amb tots els seus membres i tots els dons

https://www.catalunyareligio.cat/
https://www.catalunyareligio.cat/ca/blog/obaudire
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diferents que, per gràcia, els han estat donats.

Cal considerar-se afortunat, doncs, quan enmig de la diversitat de dons és possible
de viure en la unitat. Cal considerar-se afortunat quan, enmig de la diversitat, és
possible reconèixer l’altre com a membre de la mateixa Església, amb el seu do
diferent i particular.

El teòleg jesuïta Karl Rahner preveié, un segle abans, que “al segle XXI, el cristià o bé
serà un místic o no serà”.

Aquesta setmana, el teòleg basc Jesús Martínez Gordo ha conclòs la seva
conferència a la Tribuna Joan Carrera d’aquesta manera:

“Mientras tanto, nosotros, gracias a Francisco, podemos hablar con libertad sobre lo
que creemos que está en juego en estas tres modalidades de entender y ejercer la
sinodalidad: la unipersonal consultiva de Pablo VI, Juan Pablo II y Benedicto XVI; la
también unipersonal, -posiblemente consensuada- del Papa Bergoglio y la
vinculante del Camino Sinodal alemán. Solo me resta invitar a seguir disfrutando
de tal libertad. Y también de la creatividad, su imprescindible compañera en este
viaje por la sinodalidad.”

Les tres perspectives, en tres moments diferents de l’Església, seguint les petjades
de Joan amb Maria al peu de la creu, reconeixen en l’Església: la diversitat de dons
que la gràcia de Déu ha vessat en cadascun dels seus membres (sant Pau); la
necessitat del cristià del s. XXI de tenir un encontre personal amb el Crist (K.
Rahner); i la urgència apassionant d’encarar els reptes i inquietuds de l’Església dels
nostres dies amb llibertat i creativitat (J. Martínez Gordo).

Els tres missatges emesos en aquests vint-i-un segles de vida de l’Església son
missatges que uneixen més que no pas divideixen i que donen vida més que no
pas la treuen. Ni sant Pau, ni K. Rahner, ni J. Martínez Gordo no qüestionen pas
l’Església sinó que posen de relleu aspectes de l’Església en la qual viuen per fer-ne,
encara, la casa del deixeble estimat que, per mitjà de Crist, acull Maria, la Mare de
Jesús.

Papa Francesc, Espiritualitat, Societat, Teologia

https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/papa-francesc-20
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/espiritualitat-4
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/societat-1
https://www.catalunyareligio.cat/ca/etiqueta/teologia-2
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l teòleg Jesús Martínez Gor-
do planteja que, després del
sínode de bisbes que es farà
el 2024, està en joc el model

de governança i de poder de l’Esglé-
sia i, per tant, “l’Església del segle
XXI”. “També està en joc la manera
d’entendre i organitzar la catolici-
tat de l’Església”, va dir ahir en la
cinquena edició de la Tribuna Joan
Carrera, en què va ser el protago-
nista del dinar col·loqui que es va
fer al restaurant Pomarada del cen-
tre de Barcelona. La Tribuna Joan
Carrera és una iniciativa del Grup
Sant Jordi pels Drets Humans i El
Punt Avui.

Segons aquest teòleg basc, hi ha
tres models per entendre l’exercici
del poder i l’autoritat a l’Església:
per una banda, el model “uniperso-
nal”, en què el papa disposa de l’aju-
da d’una col·legialitat (normalment
consultiva i excepcionalment deli-
berativa). Aquest model seria el que
va promoure després del Concili Va-
ticà II Pau VI, un papa que va insti-
tuir, precisament, el sínode de bis-
bes i els va reconèixer la plenitud de
poders jurisdiccionals, per exem-
ple, i va promoure les conferències
episcopals, i en conseqüència, es
van dur a terme diversos sínodes
d’esglésies nacionals, regionals i
diocesanes.

El segon model que diu Martínez
Gordo és “l’unipersonal del papa
amb col·legialitat i sinodalitat con-
sensuada”. Entén aquest model
com una manera de governar l’Es-
glésia en què el papa pretén comp-
tar amb l’ajuda d’una sinodalitat
corresponsable que pot arribar a
ser deliberativa. “Aquest sembla
que seria el model impulsat pel pa-
pa Francesc. Tot i que dic sembla
perquè encara no és clar que hagi
de ser així”, va puntualitzar Jesús
Martínez Gordo.

El tercer model de govern i lide-
ratge de l’Església, segons aquest
teòleg, és el que proposa Alemanya
en el seu anomenat camí sinodal.
“Seria un model de sinodalitat cor-
responsable, a la vegada baptismal i
ministerial vinculant. L’Església
alemanya articula el seu camí sino-
dal partint de la base de la “igualtat
fonamental de tots els batejats”
amb “la diferenciació i complemen-
tarietat”, això sí, dels ministres or-
denats. En aquest model alemany el
govern seria col·legiat i el papa (el
papat) seria, bàsicament, responsa-

E

ble de mantenir la unitat de la fe i la
comunió entre les diferents esglé-
sies locals, d’assignar la presidència
de les diòcesis i d’intervenir només
en casos d’ultimàtum, quan hi hagi
conflicte. El camí sinodal que pro-
posen els alemanys és, segons Mar-
tínez Gordo, la manera més directa
d’escoltar el poble.

Alemanya –va dir ahir aquest
teòleg– va arribar a la conclusió del
camí sinodal després dels dramà-
tics casos de pederàstia descoberts
l’any 2014, que van sacsejar els fo-
naments de la institució, i després
de moltes deliberacions i estudis
van veure que havien estat les es-
tructures del poder eclesial, és a dir,
del clericalisme i el poder jeràrquic,
les que havien facilitat tot aquell se-
guit d’abusos i el seu encobriment. I
diu Martínez Gordo que després
d’aquell tocar fons, l’Església d’Ale-
manya, juntament amb un laïcat
molt potent que hi ha en aquell
país, va veure que o bé canviava de
dalt a baix o bé desapareixeria i van
apostar per una Església col·labora-
tiva, amb debats oberts entre ho-
mes i dones, “una Església que es-
colta”. “Les estructures de poder

eclesiàstiques i clericals de l’Esglé-
sia han de ser desmantellades ràpi-
dament, perquè el problema rau en
el sistema. Ha arribat el moment
del canvi”, diu que van dir les dife-
rents diòcesis i associacions catòli-
ques. “Els alemanys van veure que
l’estructura mateix de l’Església era
el que havia fet que durant molts
anys hagués sigut més important

l’honorabilitat de la institució que
atendre les víctimes, i per això va
dir prou i va veure que calia una re-
visió a fons del poder de l’Església.”

El teòleg va recordar ahir que
aquesta opció alemanya va obrir la
caixa dels trons i les crítiques per
part dels cardenals més conserva-
dors, també del Vaticà, que va de-
manar explicacions perquè consi-
derava que aquella decisió no con-
cernia només l’Església alemanya
“sinó l’Església universal”. En tot

cas es va mostrar proper a aquest
camí sinodal que ha agafat Alema-
nya, que, té clar, “no es farà enre-
re”. “També s’ha d’esperar que
Francesc torni a proclamar la infal-
libilitat de tot el poble de Déu, pro-
clamat pel Vaticà II.”

“Sospito –va dir ahir Martínez
Gordo– que la necessitat de repen-
sar i posar en marxa una conversió
del papat podria dur-nos a la cele-
bració d’un tercer concili”; en tot
cas no va parlar de cisma, que és
amb “el que amenaça la dreta i l’ex-
trema dreta sempre”. “Estem par-
lant que si no hi ha una altra mane-
ra de fer de l’Església podria ser que
ens acabéssim quedant sols.”

A les preguntes dels oients que
ahir van acudir a escoltar-lo, aquest
teòleg progressista, que en diverses
ocasions ha titllat l’Església de l’Es-
tat espanyol de reaccionària i im-
mobilista, va assegurar que no es
planteja, ni tan sols Alemanya, la
desaparició dels preveres. “Seria fa-
tal. El que sí que s’ha de revisar és el
model de preveres i fer que siguin
com barquers, que ajudin a creuar
el riu de l’adolescència cristiana a la
maduresa.” ■

Mireia Rourera
BARCELONA 

Qui manarà l’Església?

100
persones van as-
sistir ahir a la cin-
quena edició de la
Tribuna Joan Carre-
ra, que va tenir com
a protagonista el
teòleg basc Jesús
Martínez Gordo, ca-
tedràtic emèrit de
teologia de Vitòria,
professor de Cristia-
nisme i Justícia i ca-
pellà de l’equip mi-
nisterial de Basauri.
Professor de teolo-
gia a Bilbao, Sant Se-
bastià i Nàpols, ha
publicat ‘La conver-
sión del papado y la
reforma de la Curia
vaticana’, ‘Estuve di-
vorciado y me aco-
gisteis’ i ‘Ateos y
creyentes. Qué deci-
mos cuando decimos
Dios’.

SÍNODE DEFINITIU · El teòleg Jesús Martínez Gordo manté que el sínode de bisbes de l’any que ve ha de definir com serà el
govern de l’Església TRES MANERES · El govern pot ser unipersonal del papa amb ajuda col·legial només consultiva,
unipersonal del papat amb col·legialitat i sinodalitat consensuada, o el model alemany: sinodal corresponsable i vinculant

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Religió

Jesús Martínez Gordo ahir a la Tribuna Joan Carrera, al costat de la doctora María José García-San Pedro, que va fer la presentació ■ ORIOL DURAN
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Mireia Rourera
BARCELONA

l teòleg basc Jesús Martínez Gor-
do va ser a Barcelona a mitjans de
juny per participar en la Tribuna
Joan Carrera, trobada organitza-

da pel Grup Sant Jordi pels Drets Hu-
mans i El Punt Avui, en què va pronun-
ciar la conferencia El Camí Sinodal ale-
many i el sínode mundial de bisbes. Què
està en joc?, que va aplegar més d’un cen-
tenar de persones en un cèntric restau-
rant del passeig de Gràcia de Barcelona
per escoltar-lo. Catedràtic emèrit de teo-
logia de Vitòria, professor de cristianis-
me i justícia i capellà de l’equip ministe-
rial de Basauri, Martínez és professor de
teologia a Bilbao, Sant Sebastià i Nàpols i
és autor de diversos llibres, entre què La
conversión del papado y la reforma de la
xuria vaticana, Estuve divorciado y me
acogisteis i Ateos y creyentes. Qué deci-
mos cuando decimos Dios (tots tres de
PPC Editorial).

El sínode de bisbes del 2024 significarà
un abans i un després en l’Església?
Sospito que sí, senzillament perquè el
que s’està posant en joc és l’Església del
s. XXI. La meva hipòtesi de treball, o el
que sospito que passarà, és que el que es
debati, es discuteixi i s’aprovi en aquest
sínode pot desencadenar un procés que
fins i tot podria acabar amb un Concili
Vaticà III o, si no es fa un nou concili, sí
un altre sínode ampliat de tot el poble de
Déu. Perquè aquí el que està en joc és
quin model d’Església hem de tenir, com
ha de ser l’Església en aquest nou s. XXI.

Com que el papa ha demanat a la gent
que doni la seva opinió, passa que la
gent de forma molt majoritària ha de-
manat poder participar en l’Església.
Exacte. En la meva opinió, el que està en
joc són, bàsicament, dos afers capitals.
D’una banda, l’exercici de l’autoritat i el
poder en l’Església i, d’una altra, la mane-
ra d’organitzar-se. Aquestes dues qües-
tions són de molta envergadura i incidei-
xen directament en què és la catolicitat.
Hi ha tres models d’exercir l’autoritat,
que tenen, tots tres, fonament teològic i

E
dogmàtic, i que són els que s’han de deba-
tre per mirar quin serà el que prevaldrà.

Quins són aquests tres models d’exercici
del poder?
D’una banda, hi ha el model que hem re-
but de Pau VI, Joan Pau II i Benet XVI,
que és un model d’exercici de l’autoritat
unipersonal però que té l’ajuda d’una
col·legialitat consultiva i, excepcional-
ment, deliberativa, segons decideixi
el papa.

Com des del principi, doncs?
No. La novetat del Concili Vaticà II és
que s’hi afegeix l’opció consultiva, és a

dir, que els bisbes de Roma consulten el
col·legi episcopal, el sínode... quan ho
consideren, encara que el seu mandat si-
gui unipersonal. Francesc fa un pas en-
davant.

El segon model?
Sí. El model del papa Francesc diu que la
sinodalitat és de tot el poble de Déu. Però
el govern de l’Església amb Francesc se-
gueix sent unipersonal, perquè és el pa-
pa el qui pren la darrera decisió. És un
model unipersonal del papat amb col·le-
gialitat i sinodalitat consensuada. Des-
prés, hi ha el model alemany.

Com és aquest model?
Jo el tipifico de coresponsables, perquè
aposta perquè el que parlin i decideixin
ministres ordenats –bisbes, sacerdots,
preveres i diaques– juntament amb tots
els batejats sigui vinculant. Estem par-
lant d’una manera d’entendre la sinoda-
litat que no és unipersonal sinó que és
coresponsable, és a dir, que cadascú des

de la seva pròpia responsabilitat, missió i
tasca intervé en el govern de l’Església,
en l’elaboració de magisteri i tots ens
comprometem que, si el que s’ha parlat i
s’ha decidit compleix unes determinades
condicions – és a dir, ha estat votat per
dos terços–, el que s’ha acordat s’ha
d’implementar.

Aquest model que planteja Alemanya
ells el mantindran passi el que passi.
Sí, sí, és clar, ells ho tenen claríssim.

Aleshores, ara és com si hi hagués dues
esglésies.
No és que hi hagi dues o tres esglésies, és

que hi ha tres maneres diferents d’en-
tendre el lideratge i el govern de l’Esglé-
sia, i també vàries maneres d’entendre
com s’ha de reorganitzar. El que s’ha de
fer és trobar-se i arribar a un acord i a un
consens. No ens val el model uniperso-
nal; probablement, el model vinculant
s’ha de modelar... En tot cas, això només
es pot arreglar parlant.

Aquí a Catalunya, la gent sembla com si
estigués més a prop del model alemany
que del model que hi ha hagut fins ara.
Alemanya, doncs, està tirant del carro
d’un canvi que sembla que agrada a gran
part de la comunitat catòlica, com a mí-
nim a Occident.
Sí. Però Alemanya no són els primers
en aquest intent. Després del Concili
Vaticà II, l’Església d’Holanda ja va fer
un assaig i va proposar aquesta manera
de governar. La proposta que va fer
aleshores l’Església holandesa va pro-
vocar una fractura amb el Vaticà, pre-
cisament pel tema de la concepció de

l’autoritat i del lideratge en l’Església.
El preu que es va pagar va ser molt alt:
Joan Pau II es va reafirmar amb el mo-
del unipersonal de l’autoritat i l’Esglé-
sia holandesa pràcticament està des-
apareguda. No ha aixecat el cap des
d’aleshores.

Això podria tornar a passar?
Tant de bo que no passi, però hi ha un
risc. Que torni a passar el mateix, que
passi amb dues esglésies crec que seria
massa. Però també hi va haver un assaig
de canvi de model als Estats Units.

Ah sí?
També va ser després del Concili Vati-
cà II, quan els bisbes volien demanar
l’opinió al poble de Déu en tres assump-
tes: la moralitat del sistema econòmic
neoliberal, la carrera d’armament nu-
clear i el paper de la dona en l’Església.
I encara un altre assaig va ser el que es
va posar en funcionament entre els
anys 1984 i 1987 a la diòcesi de Bilbao,
amb la seva assemblea diocesana, una
assemblea sinodal en què van partici-
par 10.000 persones i es van abordar
un munt de temes i els bisbes van fer
un discerniment. Allò, que penséssim i
proposéssim pel nostre compte, no va
agradar gens a Roma i, des d’aleshores,
hem hagut de suportar una successió
de bisbats que, fonamentalment, han
intentat fer-nos callar. Ens diuen que
els bisbes que ens posen al País Basc no
venen amb consignes, però nosaltres
sabem que la consigna són els mateixos
bisbes que ens envien.

L’Església de l’Estat espanyol, la Confe-
rència Episcopal Espanyola, malgrat que
ja no hi ha Rouco Varela, continua sent
de les més conservadores d’Europa.
Sí, sí, i tant. A l’Estat ha arribat la lectura
involutiva del Vaticà II. Vaig escriure un
article en la revista Iglesia Viva que es ti-
tula El episcopado español: mayorita-
riamente involutivo y restauracionista
en què explico i argumento per què és in-
volutiu, i és, bàsicament, perquè es de-
canta per la interpretació que, després
del Vaticà II, va liderar Pau VI, que va dir
i va mantenir que el papa pot actuar ad
placitum, és a dir, com li sembli, segons

“Segons com vagi el sínode, hi
pot haver un tercer concili”

❝El que s’està posant en joc
és l’Església del segle XXI,
el model de l’exercici de
l’autoritat, el poder, i la
manera d’organitzar-se

Protagonistes 

En l’Església espanyola ha
arribat la lectura involutiva
del Vaticà II i hi ha molts
bisbes que són nostàlgics
del nacionalcatolicisme

❝

Jesús Martínez Gordo
TEÒLEG
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Nou concili, sí; un cisma queda descartat
Jesús Martínez Gordo veu molt probable un tercer concili,
en funció del que passi en el sínode de bisbes convocat pel
papa Francesc i en què s’ha demanat escoltar “el poble de
Déu”. Preguntat per si en comptes d’un concili hi podria
haver un cisma, ho té clar: “El cisma és l’arma que fan servir
constantment els sectors de l’Església vinculats a la dreta i
a la ultradreta. En el Vaticà II, sempre hi havia amenaces de
cisma, però després resulta que qui sempre provoca el
cisma són els conservadors, perquè els que van trencar el
Vaticà II van ser els lefebvristes, que són els qui van marxar”,
recorda. “El problema de l’Església –assegura aquest teòleg
progressista basc– és que, si no atenem les qüestions que
estan relacionades amb els nostres temps i que demana la
gent, senzillament desapareixerem. A Europa occidental,
com no ens afanyem, la pinta és no que hi haurà cisma,
sinó que l’Església es dissoldrà”.

la seva voluntat, per damunt de la col·lec-
tivitat i la sinodalitat.

I restauracionista?
Perquè hi ha molts bisbes espanyols que
senten una espècie de nostàlgia del na-
cionalcatolicisme, un extrem que, natu-
ralment, no té cap futur, és fora de totes
les possibilitats de tirar endavant en els
temps actuals.

Al seminari de Barcelona, els futurs pre-
veres són cada cop més conservadors.
En tot cas, ho són més que els capellans
que van viure el Vaticà II. A la resta de
l’Estat passa el mateix?
Això està passant, però no tots són ai-
xí. Aquí el tema, al meu entendre, és
que no hi ha tants joves que estiguin al
seminari ara mateix. Amb això vull dir
que el que està en crisi, a parer meu, no

és el model de capellà més de dretes o
més d’esquerres, o fins i tot ultracon-
servador, que sí que creix. El que està
en crisi és el model de capellà. Aquest
model de capellà que hem viscut fins
ara crec que està acabat o en vies d’ex-
tinció. Això és el que tenen clar els bis-
bes alemanys i una de les coses que
s’han plantejat en aquest seu Camí Si-
nodal. A Alemanya, continuen pensant
que els capellans són necessaris, però
veuen que no té sentit aquest model de
sacralització i de poder sacralitzat per-
què precisament això, segons l’informe
MHG sobre la pederàstia en l’Església,
és el que està en l’origen de la pederàs-
tia i és el que ha provocat tot aquest
moviment.

Què vol dir?
Alemanya ha decidit fer un Camí Sino-
dal i no un sínode, perquè ja en van fer
un, del 1971 al 1975, i encara estan es-
perant que el Vaticà els doni resposta a
determinades decisions i peticions que
van fer. Per això ara s’han negat a fer
un sínode canònic, perquè entenen que
tot està excessivament regulat i és un
procés molt lent i perquè la urgència
del problema de la pederàstia eclesial
requereix decisions i una reflexió con-
junta de tot el poble de Déu i decisions
ràpides per poder-les implementar. Per
això parlen d’una sinodalitat sui gene-
ris i, per tant, no han seguit les normes
del dret canònic, sinó que han formulat
el seu propi estatut i el seu propi regla-
ment de règim intern.

L’espurna del Camí Sinodal, doncs, va
ser la pederàstia?
El famós informe sobre la pederàstia
MHG (es diu així per les universitats que
el van treballar Mannheim, Heidelberg y
Giessen)[que va identificar 1.670 cler-
gues abusadors sexuals de menors i
3.677 víctimes entre els anys 1946 i
2014] va deixar clar que el problema de
la pederàstia es deu al clericalisme i a la
concepció del poder que ve sacralitzat,
cosa que va fer que, durant moltíssims
anys, fos més important mantenir l’ho-
norabilitat de l’Església que atendre les
víctimes. Per això han vist que cal una
revisió a fons del poder en l’Església. I tot
això s’ha pogut fer perquè el laïcat ale-
many es va plantar.

Un laïcat molt potent.
El laïcat alemany (el famós ZdK, el Comi-
tè Central dels Catòlics Alemanys), lle-
gint aquell informe MHG i la lectura que
en van fer els bisbes, que en un primer
moment va ser una mica tèbia, va dir
prou. Van fer unes reivindicacions con-
tundents i van dir de manera ferma:
“Fins aquí hem arribat.” I als bisbes: “Ai-
xò s’ha acabat. Si voleu seguir vosaltres,
us quedareu sols, perquè nosaltres així
no continuem.” Allò va provocar la reac-
ció dels bisbes, que van apostar per fer
un sínode vinculant perquè el del 71-75
havia resultat una presa de pèl. Per això
el Camí Sinodal no té marxa enrere. ■

El teòleg i prevere basc Jesús
Martínez Gordo va ser el darrer
convidat de la Tribuna Joan
Carrera ■ ORIOL DURAN
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Mireia Rourera
BARCELONA

 principi de juny, el papa Fran-
cesc anunciava el nomenament
d’Armand Puig, actual rector de
l’Ateneu Universitari Sant Pacià

(AUSP), com a nou president de l’Agència
de Verificació i Promoció de la Qualitat de
l’Ensenyament en les Universitats i Facul-
tats Eclesiàstiques (Avepro). Marxarà a
Roma aquest setembre i ara, mentre fa les
maletes, fa endreça per passar el relleu a
qui l’haurà de substituir en el rectorat de
l’AUSP i en la docència: feia 42 anys que
impartia classes en el Departament de Sa-
grada Escriptura de la Facultat de Teolo-
gia (de fet, és un dels biblistes més repu-
tats del món i va ser coordinador de la tra-
ducció ecumènica de la Bíblia al català).
També l’hauran de substituir a la basílica
dels Sants Just i Pastor de Barcelona, de
què ha estat rector els últims 18 anys.
Malgrat el trasbals emocional, Armand
Puig està content per la nova responsabili-
tat que li ha encomanat el papa Francesc:
coordinar la qualitat dels centres i ense-
nyaments a les universitats i facultats
eclesiàstiques d’arreu del món.

Què és en concret l’Avepro?
El 2007, la Santa Seu va crear una agèn-
cia de qualitat per supervisar, promocio-
nar i verificar la qualitat de les seves ins-
titucions acadèmiques eclesiàstiques. Ai-
xò és perquè, el 2003, havia firmat els
acords de l’espai europeu d’educació su-
perior, és a dir, el pla Bolonya.

I sou el president número...?
Soc el tercer president d’aquesta agèn-
cia. El primer va ser el pare Imoda, jesu-
ïta, que era el rector de la Universitat
Gregoriana de Roma. Era italià. El segon
va ser el pare Andrzej S. Wodka, que era
el rector de l’Acadèmia Alfonsiana, tam-
bé de Roma, i era polonès. I jo soc el ter-
cer, el primer que, en ser nomenat, no
estava en cap institució de Roma sinó de
Barcelona. I soc català.

I quina serà la vostra tasca?
Fonamentalment, la meva feina serà fer
agafar consciència amb instruments di-
rectes i útils de la necessitat de tenir
unes institucions que siguin de primera

A
fila, i no purament institucions que es
dediquin a anar tirant i poca cosa més.

De quines institucions parlem?
De les facultats eclesiàstiques. Aquí a
l’Ateneu Sant Pacià, les quatre facultats
que tenim són totes eclesiàstiques. A la
Universitat Catòlica de Comillas, per
exemple, només n’hi ha tres d’eclesiàsti-
ques (Teologia, Filosofia i Dret Canònic).
D’institucions eclesiàstiques, al món n’hi
ha un total de 750, entre què els instituts
superiors de ciències religioses. Aquí a
Catalunya, per exemple, tenim les qua-
tre facultats i els sis instituts de ciències
religioses, més el centre de Mallorca. Per
tant, de les 750 institucions del món no-
més aquí ja en tenim onze.

Deu-n’hi-dó. Estem parlant d’institu-
cions de nivell superior?
Sí, només de nivell universitari. La majo-
ria d’aquestes institucions eclesiàsti-
ques, amb molta diferència, estan al con-
tinent europeu, tot i que, evidentment,
n’hi ha a tot el món.

I totes aquests institucions funcionen
més o menys igual?
La manera de funcionar la marca el Di-
casteri per la Cultura i l’Educació, de
què nosaltres no depenem, però sí que
estem fortament connectats, perquè
ells són els qui han de vigilar perquè els
estatuts es compleixin, perquè respon-
guin a una estructura. Després, la insti-
tució que ara començo a dirigir, la nos-
tra agència, el que ha de vetllar és per la
qualitat, perquè tot això quan funcioni,
funcioni bé. Ells han de garantir l’es-
tructura i nosaltres, que les coses fun-
cionin.

Quines són les vostres prioritats ara
quan us poseu de ple en aquesta feina?
Primer de tot, m’haig de conscienciar,
haig de conèixer la magnitud de la tasca:
aviam de quines institucions parlem, qui-
nes dificultats tenen. És molt important,
abans de donar solucions, percebre qui-
nes dificultats els interessats manifesten
que tenen. Després, cal crear un ambient
favorable a la qualitat. Per què? Perquè
tota institució pot anar tirant; a vegades,
la docència, bona o dolenta, ho aguanta
tot. Tu pots fer classe i els alumnes poden
estar més o menys contents, però pots
anar tirant. Els resultats? Es poden anar
maquillant, també. Però justament això
és el que no ens podem permetre. O som
seriosos i tirem les coses endavant amb

competència i qualitat o serem institu-
cions de vida precària, entre cometes.

Perquè una facultat eclesiàstica ha de
poder competir amb una de pública?
Hem de tenir el mateix prestigi que una
facultat pública de molt prestigi. Per
exemple, aquí a Catalunya, nosaltres te-
nim una Facultat de Teologia. És l’única
de tot el país. Per tant, hem de ser els mi-
llors encara que siguem els únics. També
tenim una Facultat de Filosofia. I aquí ja
no som els únics, perquè també tenen
Ffacultat de Filosofia la UB, la UAB, la
UdG i la URV. La nostra Facultat de Filo-
sofia ha de ser igual de prestigiosa que
les altres; ja ho és, però els alumnes han
de voler venir a matricular-s’hi pel gran
nivell que donem. Un altra cosa: si un
pregunta on fan en aquest país història,
arqueologia i arts cristianes? La fem
aquí, a l’Ateneu Sant Pacià. Ara bé, d’his-
tòria en fan en moltes altres universi-
tats. Nosaltres ens hem de caracteritzar

perquè, en la nostra disciplina, tenint
en compte que ens movem en l’àmbit de
les ciències que el cristianisme ha anat
gestant en la seva història, siguem refe-
rència.

Les arrels cristianes han de quedar cla-
res, en tot cas.
Hem de donar consciència a la gent en
aquest punt. Hem d’estimular els proces-
sos d’avaluació i procurar que hi hagi, en
les institucions que són a Europa, una
obertura a les oportunitats que dona
Europa. I, molt important, hem de pro-
moure la interrelació entre universitats
eclesiàstiques i no eclesiàstiques, és a
dir, civils, públiques i privades. Ha estat
la meva política aquí a Barcelona i ho se-
rà a Roma.

El gran prestigi de l’Ateneu Sant Pacià i
la vostra llarga trajectòria –primer, en el
Seminari Diocesà i, després, en la suc-
cessiva implantació de facultats ecle-
siàstiques a Catalunya– deu haver tin-
gut un pes important en la decisió del
papa Francesc per fer el vpstre nomena-
ment. Heu estat al darrere de totes les
facultats partint de la primera que hi va
haver, la de Teologia, que ara conformen
l’AUSP.
Sí, primer hi va haver la Facultat de
Teologia i, després, vam anar desple-
gant la de Filosofia, la d’Història, Ar-
queologia i Arts Cristianes i l’Institut de
Litúrgia. D’aquí a un parell d’anys, ja po-
drem demanar el títol oficial per ser
universitat, però, de fet, ja ho som, per-
què ateneu, en llatí i en italià ja vol dir
universitat. El que falta és, de fet, una
formalitat. A més a més, tenim dos cen-
tres, el Centre Internacional d’Estudis
Antoni Gaudí i el Centre de Teologia i
Filosofia Medievals Catalanes i les càte-
dres de Teologia Pastoral, Pensament i
Acció Social de l’Església, Fe i Ciència,
Teologia de la Litúrgia i Litúrgia Hispà-
nica. I també tenim l’Escola de Llengües
Antigues, en què ensenyem, per exem-
ple, l’hebreu bíblic, el grec bíblic i, pel
que fa al cristianisme antic, el copte i
el ciríac, llengües molt útils per estudiar
el cristianisme primitiu fins als segles
VI i VII.

Aquesta qualitat que s’ha aconseguit
aquí és la que voleu que hi hagi a les fa-

“Les facultats eclesiàstiques i les
públiques s’han de relacionar”

❝Les facultats
eclesiàstiques hem de
tenir el mateix prestigi que
les facultats públiques
de molt prestigi

Protagonistes 

Hem d’oferir a la societat
uns béns culturals potents
en l’àmbit universitari per
contribuir a fer créixer la
cultura humanística

❝

Armand Puig
TEÒLEG I BIBLISTA. NOU PRESIDENT DE L’AVEPRO
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Què és l’Avepro?
L’Agència per a l’Avaluació i la Promoció de la Qualitat de les
Universitats i Facultats Eclesiàstiques (Avepro), creada per
Benet XVI, és una institució de la Santa Seu per promoure i
desenvolupar una cultura de la qualitat dins de les
institucions acadèmiques dependents del Vaticà i assegurar
que s’atenen a criteris de qualitat vàlids internacionalment.
L’Avepro està regulada per la Constitució apostòlica Veritatis
Gaudium, s’ajusta a les normes i directrius europees i
col·labora amb institucions acadèmiques en la definició de
procediments interns d’avaluació de la qualitat en la
docència, la recerca i els serveis mitjançant el
desenvolupament i l’ús d’eines operatives adequades
–directrius, qüestionaris, bases de dades, xarxes
d’informació, etc. També planifica els procediments
d’avaluació externa de les institucions acadèmiques
individuals, organitzant visites d’experts in situ.

cultats eclesiàstiques de tot el món?
Sí perquè hem d’oferir a la societat uns
béns culturals prou potents en l’àmbit
universitari per contribuir a la pujada ge-
neral de la cultura humanística.

I més en un moment que la cultura hu-
manística està defenestrada!
Com que hi ha la famosa regla dels guanys,
això fa que moltes coses que s’haurien de
fer no es facin perquè no s’hi guanyen di-
ners. Però aquest és un criteri absurd. Qui
guanya diners criant els fills? I, en canvi,
els crien. Perquè no tot a la vida és gua-
nyar diners. I una universitat, precisa-
ment, no ha de funcionar pels paràmetres
dels guanys monetaris.

A Roma, sereu el català amb el càrrec
més important, oi?
Home, a Roma hi ha alguns monjos de

Montserrat, per exemple, i a Francesc
Torralba el papa l’ha nomenat membre
del Dicasteri de Cultura i Educació. Però,
pel que fa a càrrec, el meu té una certa
representativitat en termes de qualifica-
ció, certament.

Us n’aneu a Roma al setembre i, per
tant, viureu el Sínode de Bisbes?
Sí, tindré molta sort, perquè el sínode co-
mençarà just el mes d’octubre.

El teòleg Jesús Martínez Gordo va dir, en
la Tribuna Joan Carrera, que en aquest
sínode hi ha en joc el futur de la forma
de govern de l’Església.
És veritat que el papa Francesc, des de fa
uns anys, apunta a formes molt més
compartides, més dialògiques, molt més
participatives de govern. Certament,
aquesta participació potser costa més
que la que hi pot haver en el món civil,
però nosaltres tenim una cosa que ens
sembla que ens caracteritza, que és que
partim del model de l’Església dels Fets
dels Apòstols, que era una Església que
s’identificava a si mateixa en una comu-
nió: un sol cor i una sola ànima. No vol
dir escapçar les diversitats, però sí que
vol dir reconduir-les en una sola manera
de sentir. I sentir, que no dic pensar.
Podem pensar diferent, però el sentir
d’Església ha de ser comú. I la sinodalitat
és la manera de dir Església en el futur,
sense cap mena de dubte. Però amb la
comunió com a base. Per això es diu Co-
munió i Sinodalitat. Sense la comunió, la
sinodalitat seria un pur intercanvi de
cromos.

I el Camí Sinodal que ha iniciat Alema-
nya es podria estendre?
Aquí, la dificultat és entendre què és l’Es-
glésia catòlica, en què consisteix la cato-
licitat. La catolicitat és un moviment de
sístole i diàstole: hi ha d’haver un mo-
ment i l’altre, igual que com funciona el
cor no pot haver-hi un sol moviment. Per
un costat, tens els pastors i, al voltant,
tota la gent que articuladament es mou,
amb un desig, una visió, un compromís
real amb el que l’Església és i ha de fer, i
això és el Poble de Déu. Pastors i Poble
de Déu són la sístole i la diàstole.

Hi ha que no ho veu així dins el Vaticà.
Crec que, més que al Vaticà, hi ha gent,
en l’àmbit general, que no entén el papa.
Alguns es pensen que Francesc pot posar
en joc l’estabilitat de l’Església, però això,
en el fons, és tenir poca confiança en
l’Esperit Sant; si hi creiem, hauríem
d’entendre que els moviments de Fran-
cesc s’han produït perquè el cor bategui.
El que passa és que, abans d’entendre el
que el sant pare vol dir, es mira el tema
amb precaució, amb prevenció, amb sos-
pites... i se’n distorsiona el missatge. De
fet, penso que a aquest papa no se l’en-
tendrà perfectament fins al 2050. Enca-
ra estem poc preparats per assumir les
seves idees i missatge. ■

Armand Puig al claustre de
l’Ateneu Universitari Sant
Pacià ■ M. ROURERA
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